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 احیای برجام امری جدید نیست
صبح دیروز سخنگوی وزارت امور خارجه اعلام کرد که احیای برجام امر جدیدی 

نیست و روند برجام ادامه دارد.
به گزارش تجارت نیوز، طرح اخراج ایران از کمیسیون مقام زن در حالی مطرح شده است که آمریکا قرار 
است تصمیم حذف ایران از کمیسیون مقام زن سازمان ملل متحد را در 14 نوامبر بررسی کند.سخنگوی 
وزارت خارجه می گوید: هرگونه ســوء استفاده از تحولات داخلی برای اعمال فشار سیاسی محکوم و 
غیرقابل قبول است.ایران به عنوان یک عضو سازمان ملل متحد در یک انتخابات شفاف با بیشترین 
رای عضو کمیسیون مقام زن شده است. تلاش آمریکا با برخی کشورهای اروپایی به دنبال این هستند 
با اعمال فشار عضویت ایران را در این ساختار با مانع مواجه کنند که این اقدام، اقدام علیه رای آزادانه 
کشورها در ساختار های بین المللی است.این اقدام در مسیر زیر سوال بردن حق رای کشورها است. اگر 
دولت آمریکا و برخی دیگر کشورها موفق بشوند در راستای سیاست اعمال فشار، ایران را از این کمیسیون 
حذف کنند عملا یک بدعت را ایجاد کرده اند. این روند به ارتقای حقوق بشر کمک نمی کند.آمریکا و 
کشورهای اروپایی در زمینه حذف جمهوری اسلامی از این کمیسیون و مذاکره با سایر کشورها، از جمله 
کشورهایی که از ابتدا درباره عضویت تهران متردد بودند، فعالانه تلاش می کنند.بر اساس پیش نویس این 
اقدام که به رویت رویترز آمده است، آمریکا سیاست های ایران »که در تضاد کامل با حقوق زنان و  دختران 
و همچنین ماموریت کمیسیون مقام زن است« را محکوم می کند.جمهوری اسلامی که از سال 2022 
تا سال 2026 به عنوان عضو کمیسیون مقام زن سازمان ملل تعیین شده است، در صورت تصویب این 
پیش نویس به صورت فوری از عضویت در آن برکنار خواهد شد.ناصر کنعانی دیروز؛ دوشنبه در نشست 
هفتگی خود با خبرنگاران در پاسخ به سوالی درباره اظهارات مقامات آمریکایی که گفته اند در حال حاضر 
احیای برجام در اولویت شان نیست ، گفت: تناقض رفتاری و گفتاری اعضای غربی برجام به خصوص 
آمریکایی ها امر جدیدی نیست.وی ادامه داد : مقامات آمریکایی به خوبی می دانند که ایران زیر فشار و با 
تهدید نه مذاکره می کند و نه امتیاز خواهد داد.وی با بیان این که »ایران همچنان به مذاکره پایبند است« 
در بخشی دیگری از پاسخ به این سوال ادامه داد: نیاز به برجام ، نیاز یک جانبه ایران نیست.سخنگوی 

وزارت امور خارجه تاکید کرد: ایران از موضع ضعف و نیاز مذاکره نمی کند.

خانی: بانک ها هیچ همکاری برای ساخت مسکن ندارند
عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: وضعیت امروز بازار مسکن حاکی از این است 
که یا مجریان اعتقادی برای اجرای قانون جهش تولید مسکن ندارند و یا توانایی 

اجرای این قانون را ندارند.
علی اصغر خانی در گفت وگو با ایسنا، درباره وضعیت بازار مسکن، بیان کرد: کمیسیون عمران مجلس 
جلسات متعددی را برای بررسی کارشناسی طرح جهش تولید مسکن برگزار کرد و سپس این طرح در 
صحن مجلس به تصویب نهایی رسید و تبدیل به قانون شد اما ما امروز از دولت گلایه مند هستیم چراکه 
مجلس در این قانون مصوب کرد که سالی یک میلیون واحد مسکونی ساخته شود اما متاسفانه اقدامی 
برای ساخت این تعداد واحد مسکونی تاکنون صورت نگرفته است.وی در ادامه اظهار کرد: از سوی دیگر 
امروز مجلس از بانک ها نیز گلایه مند است، برای وزیر اقتصاد متاسف هستیم که نمی تواند بانک ها را 
به درستی مدیریت کند. در این قانون مصوب شده بود که بانک ها برای ساخت مسکن همراهی کنند اما 
بانک ها نیز هیچ همکاری تا به امروز نداشته اند. وزیر اقتصاد نیز در این موضوع مقصر است.نماینده مردم 
شاهرود در مجلس، تصریح کرد: یا دوستان در دولت اعتقادی برای اجرای قانون جهش تولید مسکن 
ندارند یا اگر هم اعتقاد دارند توانایی برای اجرای این قانون ندارند. اگر اعتقاد دارند چرا کار را پیش نمی 
برند اگر هم اعتقاد ندارند بگویند نمی توانیم قانون مجلس را اجرایی کنیم.خانی گفت: در همه جلسات 
بررسی طرح جهش تولید مسکن در کمیسیون عمران مسئولان دولتی و وزرا حضور داشتند، پس چرا 

امروز این قانون بر زمین مانده است؟

 زمان آغاز طرح کالابرگ الکترونیکی
 از زبان معاون اقتصادی رییس جمهور

معاون اقتصادی رئیس جمهور گفت: طرح کالابرگ الکترونیکی به صورت آزمایشی 
در ۳ استان اجرا شده است و بعد از دریافت نتایج اجرای آن، به زودی در کل کشور 

اجرا خواهد شد.
به گزارش اقتصاد آنلاین، محسن رضایی دیروز در حاشیه بازدید از سامانه های سازمان امور مالیاتی در 
پاسخ به پرسش خبرنگار که کالابرگ الکترونیکی چه زمانی اجرا می شود؟ اظهار داشت:  اجرای طرح 
کالابرگ الکترونیکی به صورت آزمایشی در سه استان اجرا شده و بعد از دریافت نتایج اجرای آن به زودی 
در کل کشور اجرا می شود.وی همچنین به رئیس سازمان امور مالیاتی پیشنهاد کرد سند جامع مالیاتی 
عادلانه را تهیه کنید و برای تصویب در ستاد اقتصادی دولت ارائه شود.رضایی از سازمان امور مالیاتی 
خواست که موانع و مشکلات مالیات ستانی عادلانه  ذکر شود و مشکلاتی که در مورد سازمان برنامه و 
بودجه و قوانین و مقررات موجود و تنقیح قوانین وجود دارد را در این ســند ذکر شود.معاون اقتصادی 
رئیس جمهور در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه آیا نرخ مالیات در لایحه بودجه سال آینده تغییر می کند؟ 
گفت: از سال گذشته با تحولی که در مالیات ها اتفاق افتاده است، نرخ مالیات ۵ درصد کاسته شد و این 
موجب شد مؤدیان جدیدی در تور مالیاتی قرار بگیرند و برای سال آینده نه تنها نرخ مالیات را افزایش 
نمی دهیم، بلکه تلاش می کنیم با کمک مجلس نرخ مالیاتی را کاهش دهیم، اما با شناسایی مؤدیان جدید 
میزان کل درآمد مالیاتی را افزایش می دهیم.رضایی  گفت: وقتی یکصد هزار نفر فرار مالیاتی دارند، موجب 
کسری بودجه و افزایش 10 درصدی تورم می شود که این تورم به ۸۵ میلیون ایرانی تحمیل می شود، 
بنابراین باید با شناسایی موارد فرار مالیاتی، هم عدالت مالیاتی برقرار شود و هم از تورم تحمیلی جلوگیری 
شود.معاون رئیس جمهور همچنین گفت:   حجم مالیات با شناسایی فرارهای مالیاتی افزایش خواهد یافت، 
امسال یک میلیون مؤدی مالیاتی جدید در کشور اضافه شدند.رضایی اظهار کرد: اگر نرخ های مالیاتی را 
کاهش دهیم می توانیم تا ۷ میلیون مؤدی جدید مالیاتی در کشور شناسایی کنیم.وی ادامه داد: با شناسایی 
مؤدیان خوش حساب مالیاتی و اختصاص رتبه بندی مالیاتی به آنها می توان به کارآفرینان در تولید کمک 
کرد و کسانی که 20 سال خوش حساب بوده اند، نباید بانک برای ارائه تسهیلات، به اندازه کل ثروت آنها 
وثیقه دریافت کند.معاون اقتصادی رئیس جمهور همچنین گفت:  سازمان امور مالیاتی با شناسایی ۵00 
پرونده از بین ۵00 هزار پرونده مالیاتی توانست 2۵0 هزار میلیارد تومان مالیات شناسایی کند.وی ادامه داد: 
در زمینه مالیات چند میلیون افراد در طبقات پایین جامعه قرار دارند که اگر کل مالیات آنها را هم ببخشیم 

اتفاقی نمی افتد، اما رضایتمندی زیادی در جامعه ایجاد می شود.

تقلبی بزرگ در بازار موبایل 
قیمت نجومی موبایل به بهانه کاهش واردات

طی چند ماه گذشته به دلیل کاهش واردات موبایل زنگ گرانی در این بازار به صدا در 
آمد. به گونه ای که بازار موبایل این روزها در رکود به سر می برد. این در حالی است 

که مبلغ ارزش واردات موبایل از سوی گمرک با واقعیت بازار اختلاف فاحشی دارد.
به گزارش تجارت نیوز، بازار موبایل این روزها در شرایط مطلوبی به سر نمی برد و بسیاری از متقاضیان 
در شرایط فعلی بیشتر نظاره گر قیمت ها هستند.آمار واردات گوشی تلفن همراه در ۸ ماه نخست امسال 
نشان دهنده سیر نزولی ریالی و دلاری واردات گوشی در طی سال جاری است.براساس آمار منتشر شده 
توســط گمرک ایران در آبان ماه حدود ۵ میلیون دلار معادل 140 میلیارد تومان واردات گوشی همراه 
 )Feature Phone( انجام شده است. این میزان شامل گوشی های هوشمند، گوشی های غیرلمسی
و گوشی های همراه به صورت قطعات منفصله هم می شود. در مهر ماه 1401، این عدد برابر 2۳۹ میلیارد 
تومان )معادل ۹ میلیون دلار( بود که آمار جدید منتشر شده از سوی گمرک نشان دهنده کاهش 42 درصد 
واردات گوشی تلفن همراه است.نکته قابل ذکر در رابطه با این آمار آنجاست که براساس صحبت های 
مراجع ذیربط این آمار باید بسیار بیشتر از اعداد اعلامی باشد. چراکه براساس مصاحبه های منتشر شده 
آمارهای هشت ماهه گمرک حاکی از آن است از ابتدای سال جاری تا انتهای آبان ماه، بیش از ۹ میلیون 
و 14 هزار دستگاه تلفن همراه وارد کشور شده است که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته که بیش 
از 11 میلیون و 64۳ هزار دستگاه تلفن همراه وارد کشور شده بود، با کاهشی بیش از دو میلیون و 600 
هزار دستگاهی مواجه بوده است.از سوی دیگر ارزش دلاری گوشی های همراه وارد شده در ۸ ماه سال 
جاری حدود یک میلیارد و ۸۳۷ میلیون و ۹۷2 هزار و ۹۵2 دلار بوده که این میزان در مدت مشابه سال 
گذشته حدود دو میلیارد و 6۵1 میلیون و 2۵ هزار و 4۵۸ دلار بوده است. اما بر اساس لیست کالاهای 
منتشر شده در سایت گمرک اعداد مذکور با آمار منتشر شده همخوانی ندارد.بر اساس گزارشی که گمرک 
ایران فروردین امسال منتشر کرد گوشی تلفن همراه در سال گذشته با 4 میلیارد و 162 میلیون دلار در 
صدر لیست واردات قرار داشته است که نسبت به سال 1۳۹۹ از نظر ارزش ۷1درصد رشد نشان می داد.به 
گفته کارشناسان ریشه این تضاد آماری ناشی از آن است که گمرک پیش از آغاز سال جاری، کد تعرفه 
۸۵1۷1210 را برای واردات موبایل لحاظ کرده بود و آمار رسمی هم بر اساس این کد اعلام می شد. اما در 
۸ ماه نخست ابتدایی سال 1401 هیج گوشی تلفن همراهی با این کد وارد نشده است. این موضوع یکی 
از اشتباهاتی است که منجر به این شده تا آمار گمرک با اعداد اعلامی توسط مراجع ذیربط اختلاف داشته 
باشد.آمارهای هشت ماهه نخست امسال نشان دهنده این است که بازار تلفن همراه با افت قابل توجه 

واردات روبه روست و به اعتقاد کارشناسان بازار همین موضوع یکی از دلایل رشد قیمت موبایل است.
از ســوی دیگر سیاســت دولت در زمینه برخی برندهای خاص هم به رشد قیمتهای بازار دامن زده 
است. به رغم گذشت چندین ماه از ورود آیفون های 14 به بازار ایران هنوز مسیر رجیستری این گوشی 
مشخص نشده است. سخنگوی وزارت صمت چند روز قبل اعلام کرد که نحوه رجیستری آیفون های 

14 به زودی اعلام می شود.

صنعت نساجی در سلطه واردات
حجم واردات محصولات مربوط به صنعت نســاجی ایران ۳.۳ برابر کل 

صادرات ایران در این صنعت است.
به گزارش تجارت نیوز، در هفت ماه نخست سال 1401 مجموع واردات بخش نساجی اعم 
از الیاف، پارچه، نخ، منسوجات بی بافت، پوشاک و کفپوش ها یک میلیارد و 41 میلیون دلار 
بود. این درحالی است که کل حجم صادرات ۳12 میلیون دلار است. بنابراین حجم ئاردات 
صنعت نساجی کشور معادل ۳.۳ برابر میزان صادرات است.همچنین بررسی آمارهای گمرک 
حاکی از آن است که صادرات کشور از سال 1۳۹0 تاکنون به جز دو سال 1۳۹6 و 1۳۹۷ در 
مابقی سال ها کاهشی بوده اما نکته جالب اینکه، عمده کاهش مربوط به سال های اخیر است، 
به طوری که در تحریم های ســال های 1۳۸۹ تا 1۳۹2 میزان صادرات نساجی ایران بیش از 
1میلیارد دلار بوده که این میزان در سال های اخیر به کمتر از ۷00 میلیون دلار رسیده است.
قابل ذکر است در سال های اخیر یکی از دلایل اصلی کاهش صادرات صنعت نساجی، کاهش 
صادرات فرش بوده اســت. فعالان صنعت فرش می گویند کاهش صادرات فرش در نتیجه 

خودتحریمی بوده است.

ابوذر ندیمی؛ کارشناس بودجه گفت: اگر بودجه را 
با تبصره ها اداره کردند؛ در حقیقت سرگرمی سازی 
است؛ زیرا قرار نیست در بودجه قانون عوض شود. 
بودجه باید مبین قوانین باشد و نه اصلاح آن. نوشتن 
بودجه به صورت تبصره ای اولا سرگرم ســازی 
نمایندگان مجلس است و ثانیا اصلاح قوانین بدون 

طی فرایند ضروری آن به حساب می آید.
موضوع بودجه این روزها اهالی خانه ملت و دولت را سخت 
به تکاپو انداخته است؛ از تدوین بودجه به صورت چند دوازدهم 
گرفته تا ارائه آن بدون جدول و جزئیات. بنابراین به نظر می رسد 
کلاف سردرگم بودجه امســال روز به روز پیچیده تر می شود. 
گفتنی است زمان متعارف آن نیز گذشته و همچنان در ابهام 
به سر می برد. ابتدا صحبت از تصویب بودجه چند دوازدهمی 
بود که خبر ها حاکی از آن اســت که فعلا دولت و مجلس بر 
ســر سه دوازدهم به توافق رســیده اند. این در حالی که منابع 
درآمدی دولت نیز تغییرات چندانی نداشته و علت چنین سیاستی 
هنوز هم در هاله ای از ابهام اســت. مقاومت برای ارائه شفاف 
اطلاعــات در قالب عدم ارائه جــدول نیز از مباحث مهم این 
روزها محسوب می شود. البته ناگفته نماند که مانند دیگر تدابیر 
اقتصادی دولت، اقتصاددان با چنین شیوه هایی مخالفت کردند. 
برای تحلیل بیشتر این موضوعات به سراغ ابوذر ندیمی، عضو 
سابق کمیسیون مجلس و کارشناس بودجه گفتگو کردیم. در 

ادامه با گسترش نیوز همراه باشید.
بودجه چند دوازدهم ناشی از ضعف نظام 

برنامه ریزی است
ابوذر ندیمی نماینده اسبق مجلس با اشاره به وجود 4 روش 
برای تدوین بودجه های سالانه، به رایج ترین آن ها اشاره کرد 

و گفت: شیوه مرسوم تنظیم بودجه سنواتی یا یکساله است؛ به 
این معنی که دخل و خرج و منابع و مصارف کشور را به صورت 
یکساله پیش بینی می کنند. نوشتن بودجه هایی که تحت شرایط 
اضطرار قرار دارند باید سه دلیل برای آن ها وجود داشته باشد. 
یکی از دلایل آن عدم تخمین نزدیک به واقع اســت؛ بودجه  
ذاتا تخمینی و ممکن کمتر یا بیشتر محقق شود. بنابراین برخی 
از بودجه ها را براساس تخمین حداقل و حداکثر می نویسند و 
براساس چنین رویکردی تعاریفش چندماهه و مانند آن است. 
اگر این عناوین صرفا بخاطر ضعف نظام برنامه ریزی باشد کاملا 
قابل رد و نقض است. زیرا تعاریف بودجه را باید براساس پایه 

درآمدی سال قبل بنویسند. برای مثال مشخص می کنند کشور 
کل ســال گذشته، ۹ ماه و یا در یک فصل چقدر درآمد داشته 
است. در این شرایط اگر بودجه  براساس تخمین نوشته می شود، 

مبدا و پایه را سال یا ماه های پیشین قرار می دهند.
او افزود: از این رو به نظر می رســد یک ســوی طرح بودجه 
چنددوازدهمی، ضعف سازمان برنامه و بودجه است. علت دیگر 
آن نیز می تواند حاکمیت باشد؛ چراکه می خواهد مدیریت منابع 
خود را به صورت پنهان انجام دهد. قصد افشای اطلاعات در 
حوزه درآمدها مصارف های خود را ندارد که از این سو شفافیت 
دولت مورد نقد است. بنابراین در مجموع می توان گفت در عین 

حال که بودجه تخمینی اما پایداری جز لوازم اصلی آن است؛ 
چراکه اگر بودجه براساس ماه و فصل تدوین شود برای تمام 
نظام های ســرمایه گذاری دولت و خارج از آن می تواند تفاوت 

ایجاد کند.
دولت تنها قوه اجرایی نیست

این کارشناس بودجه ادامه داد: چنین تفاوتی عموما منفی است؛ 
زیرا پیش بینی درستی از منابع و مصارف وجود ندارد. طبیعی که 
بر اســاس آن نیز نمی توان درخواست، واخواهی، پیگیری و یا 
سرمایه گذاری انجام داد. ضرورتی برای بودجه ریزی ماه و حتی 
فصل وجود ندارد. تصویر روشنی از منابع درآمدی وجود دارد. به 
علاوه آنکه دولت تنها قوه مجریه نیست و تمام نهادها، ستادها، 
بنیادها، قرارگاه ها، آستان ها و ... باید به کمک دولت بیایند. زمانی 
که حکومت یکدســت باشد صلاح آن در این است که منابع 
یکی شود. یکدستی باوجود خودمختاری هر کسی برای عمل 
کردن باشــد به معنی این است که مسائل بودجه عمومی جز 
امور اصلی کشور نیست. اگر تدوین بودجه مسئله اصلی یک 
کشــور باشد باید یک حکومت به کمک آن بیاید نه تنها قوه 
خاصی پاسخگو نیست.ندیمی با اشاره به تدوین بودجه  کنونی 
کشور به صورت قوه ای خاطرنشان کرد: در این موضوع دخل و 
خرج ناشی از عملیات وزارتخانه ها و دستگاه های دولتی محاسبه 
می شود در حالی که بسیاری از بودجه ها مانند ستاد اجرایی بنیاد 
مستضعفان، آستان های ائمه، امامزادگان، نهادها و بنیادها فرای 
قوه  مجریه است. بنابراین به نظر می آید به دلیل پیش بینی پذیر 
بودن، ترویج سرمایه گذاری و عدم ارائه سیگنال منفی حاکمیت 
در جهت عدم ثبات درآمد و هزینه  ها، به جز شــرایط جنگی 
ضرورتی برای تنظیم ندارد. بودجه ماهانه یا فصلی بی معنا است. 
نه تنها بودجه ۳ ماهه بلکه ماهانه نیز پذیرفته نیست زیرا روند 

اداره بودجه سالانه است.
او در توجیه گفته خود عنوان کرد: ممکن بخشی از درآمدهای 
اصلی پایان سال محقق شود. دولتی که امسال تنها برای ورود 
مسافر خارجی به کشور حدود هزار میلیارد تومان درآمد داشته 
چگونه می گوید نمی توانم یکماه یا یکسال بودجه را تدوین و 
تامین کنم؟ تنها 10۸۵ میلیارد تومان درآمد ناشی از گذر مرزی 

برای دولت ایجاد شده است. مردم تحت فشار تورم، تحریم و 
رکود اقتصادی هستند و به عناوین متفاوت دولت از آن ها مالیات 
می گیرد. همچنین اگر بسیاری از درآمد های واگذار  شده  مانند 
مخابرات و ... به خزانه دولت برگردد نه تنها یکساله بلکه پنج 

ساله نیز می تواند بودجه را ببندد.
انشا ننویسیم

این کارشــناس اقتصادی درباره سطحی بودن بودجه بدون 
جدول و جزئیات بیان کرد: اساسا بودجه یعنی ردیف و جدول 
که احکام جز ضرورت های آن به حســاب نمی آید. به تعبیر 
دیگر لازم نیســت 20 تبصره زیر ماده  واحد وارد شود. بودجه 
یک ماده واحد است؛ به معنای آنکه باید دخل و خرج مشخص 
و برای آن ها جدول منابع و مصارف تدوین شود. لازم درآمدها 
و هزینه های مقابل آن بررسی تا مشخص شود نسبت آن ها 
با سال گذشته به چه صورت بوده است. بنابراین بودجه بدون 
جدول یک انشا است. بودجه باید جدول داشته باشد تا ردیف ها 
مشخص شود. اینکه کدام ردیف ها تحق یافته و پرداخت شده و 

مرتبط با چه نوع پروژه ای باید در بودجه بررسی شود.
ندیمــی در خاتمه تصریح کرد: اگر بودجه را با تبصره ها اداره 
کردند، باید بدانیم که سرگرمی سازی است. زیرا قرار نیست در 
بودجه قانون عوض شــود؛ بودجه باید مبین قوانین باشد و نه 
اصلاح آن. متاســفانه روند غلطی در طول این سالها به وجود 
 آمــده و هنوز هم ادامه دارد و نماینده ها را ســرگرم تبصره ها 

می کنند. 
تبصره یعنی قانون نویسی  و اگر قرار است قانون اصلاح شود 
این امر باید از راه خودش صورت پذیرد. یعنی به کمیسیون های 
تخصصی و فرعی خود رود و پس از بررسی های صورت گرفته 
تغییرات اعمال شود. از این رو نوشتن بودجه به صورت تبصره ای 
اولا سرگرم سازی نمایندگان مجلس است و ثانیا اصلاح قوانین 
بدون عبور از فرایند ضروری آن به حســاب می آید. همچنین 
موجب می شود نمایندگانی که مثلا امین مردم هستند از ارائه 
بودجه شــرکت ها و ارائه شفاف جدول منابع و مصارف سرباز 
زنند. چنین شیوه ای اصلا بودجه نویسی نیست و سرگرم سازی 

مجلس و مردم به شمار می آید.

نماینده مجلس نهم؛

بودجه  دولت انشا است

اخبار کوتاه 

اتاق بازرگانی تهران، عدم حــذف یارانه آرد و نان و به تبع آن 
پایداری قیمت گذاری دســتوری در ایــن صنعت را عاملی بر 
شکل گیری ابر چالشی جدید می خواند. برهمین اساس هشدار 
می دهد، نشت آرد یارانه ای از نانوایی ها به دامداری ها منجر به 

بحران نان می شود.
به گزارش اکوایران، به باور تحلیلگران اقتصادی، نان جز معدود کالاهایی که 
بیشترین مصرف کنندگان آن فقرا هستند، به همین دلیل به رغم اینکه حدود 20 
ســال  است، موضوع هدفمند کردن یارانه آرد و نان در کشور مطرح است؛ اما 
هنوز اجرایی نشــده و در مورد اجرای آن دولت سیزدهم هم دست به عصا راه 
می رود. البته مدتی است سیاستگذار به دنبال طرح اجرای کارت نان به عنوان 
ابزاری برای هدفمندی یارانه هاست؛ اما هنوز آن را عملیاتی نکرده است. راهکاری 
که به باور کارشناسان اقتصاد کشاورزی می تواند یکی از  آخرین تیرهای ترکش 
هدفمندی یارانه آرد و نان باشد. اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاروزی تهران 
در آخرین پژوهش خود که با همکاری اندیشــکده کسب و کار شریف در مورد 
تبعات قیمت گذاری دســتوری در صنعت آرد و نان انجام داده، به  این مباحث 
پرداخته است. این پژوهش نشان می دهد، اگرچه مصرف نان فقرا بسیار بیش 
از دهک     های بالای درآمدی است. اما اعطای یارانه نان کماکان حمایت گروهی 
را به همراه دارد. ازسوی دیگر، خرید تضمینی و خودکفایی در تولید گندم نیز  با 
کلیدواژه امنیت غذایی توجیه می شود، با این وجود آمارها نشان می دهد در کارآیی 

خرید تضمینی گندم و اعطای یارانه نان  تردیدهای بسیاری وجود دارد.
به عبارت دیگر، هدر رفت منابع در یارانه نان به قدری زیاد اســت که بر میزان 
فوایدش غالب شده است.  ایران با مصرف سرانه حدودا 140 کیلوگرم در سال، 
دومین کشور پر مصرف گندم در جهان است و هر ایرانی تقریبا 6 برابر متوسط 

جهانی، نان مصرف می کند.
به نقل از اتاق تهران ازسوی دیگر، پایین بودن قیمت گندم در مقایسه با جو، 
باعث شده استفاده از آرد گندم برای خوراک دام به صرفه تر باشد. تداوم این روند 

نشت آرد یارانه     ای از نانوایی ها به دامداری     ها را به     همراه دارد و این امر ممکن است 
به زودی کشور را با بحران نان مواجه کند. دولت هر سال، قیمت خرید تضمینی 
گندم را مشخص و برای ممانعت از افزایش قیمت نان و ایجاد دسترسی برای 
همه مردم، آرد را با قیمت های یارانه ای در اختیار نانوایی ها و باقی تولیدکنندگان 
قــرار می دهد. برای مثال، در ســال ۹۹ با خرید تضمینی گندم و فروش آرد به 
قیمت های یارانه     ای، دولت بالغ بر ۳۵ هزار میلیارد تومان یارانه پرداخت کرده است. 
این رقم معادل هزینه احداث ۵00 تا ۷00 کیلومتر راه آهن دو باند )مخصوص قطار 

سریع     السیر( یا ساخت 100 هزار واحد مسکونی ۷0 متری است.
اما برای حذف یارانه نان شاید یکی از راهکارها به باور تحلیلگران کارت ملی 
خرید نان است. ابزاری برای تضمین دسترسی دهک     های ضعیف به نان است 
که به وسیله آن می توان هزینه پرداخت یارانه نان را کاهش داد و انگیزه فساد، 
قاچاق و اسراف را تا حد امکان پایین آورد. با طراحی مناسب کارت برای خرید 

نان مصرف می شود.
در پروژه خرید نان، می توان تا حد زیادی اطمینان حاصل کرد که در موضوع 
یارانه نان باید از ظرفیت ها و زیرساخت های دستگاه های کارت خوان و سامانه 
پرداخت الکترونیک استفاده کرد. دستگاه های کارت خوان دارای پارامتری هستند 
که مشخص می کند، دستگاه متعلق به چه کسب وکاری است؛ بنابراین می توان 
در دستگاه های متعلق به نانوایی     ها، قابلیت پرداخت اضافه کرد، درضمن می توان 
 ترتیبی اتخاذ کرد که کارت نان، صرفا در دستگاه های متعلق به نانوایی     ها، قابلیت 
پرداخت داشته باشد. البته متاسفانه تخمین زده می شود که حدود 1۵ تا 20 درصد 
دســتگاه های کارت خوان، به رغم اینکه در سامانه پرداخت به نام نانوایی ثبت 
شده است، به کسب وکار دیگری تعلق دارد. از جمله ضعف های کارت خرید نان 
می توان به این نکته اشاره کرد که مصرف کننده نمی تواند این یارانه را در محل 
دیگری مصرف کند. اگر مصرف کننده امکان جایگزین کردن کالای دیگری را 
داشت، برای صرفه جویی در مصرف نان و همچنین تهیه نان باکیفیت، انگیزه 

بیشتری پیدا می کرد و این خود عاملی برای افزایش رقابت در صنعت است.

رضایی کوچی گفت: همه دســتگاه ها باید برای جبران کمبود 
۵ میلیون مسکن بسیج شوند وگرنه به زودی جوانانی که پس انداز 

خود را در طرح ملی مسکن آورده اند به زودی مدعی می شوند!
محمدرضا رضایی کوچی رئیس کمیسیون عمران مجلس در نشست خبری 
نخستین رویداد مسئله محور بسیج ایده ها و طرح ها که به منظور رفع چالش ها با 
رویکرد فناورانه و نوآورانه با محورهای شهرک سازی با الگوی اسلامی- ایرانی، 
عمران اجتماعی در حوادث غیرمترقبه و ساخت مسکن سریع، ارزان و کیفی برگزار 
شد؛ گفت: باید سالی یک  میلیون  مسکن بسازیم تا تعادلی  بین  عرضه و تقاضا 
صورت گیرد و این در حالیست که طی سال های گذشته سالی ۳00 هزار واحد 
ساخته شده و این انباشت ۵ میلیون واحد مسکن باعث افزایش قیمت ها شده 
است.رضایی کوچی  افزود: ظرفیت لازم در کشور برای ساخت سالی یک  میلیون 
مسکن وجود دارد ولی قانون ساخت این  تعداد واحد مسکونی در سال به درستی 
اعمال نمی شود؛ البته در این  طرح اولویت با بافت های فرسوده است اما چون 
مشکلات متعددی در احیای بافت های فرسوده وجود دارد دستگاه های اجرایی 
ترجیح می دهند زمین هایی خارج از شهرها برای این  موضوع اختصاص دهند.

وی همچنین با اشاره به جانمایی های غلط در طرح نهضت ملی مسکن، گفت: 
در ایران هم توانایی فنی و مهندسی و هم مصالح بیش از ظرفیت ساخت یک 
میلیون مسکن در سال است اما مشکل اصلی تامین بودجه است.وی با بیان این 
که در قانون برنامه ششم توسعه دولت موظف به باز سازی سالانه 10 درصد از 
بافت های فرسوده شهری بوده، ادامه داد: مشکل بعدی ان اگر چه زمین ها برای 
ساخت مهیا است اما برخی جانمایی ها نامناسب است در حالی که در قانون تاکید 
 ما بر باز سازی بافت فرسوده بوده است.رضایی با بیان این که دولت ها ترجیح 
می دهند که زمین هایی بایر خارج از طرح های شهر ی را در قالب ساخت به 
شهرها الحاق کنند، گفت: طبق گفته مسئولان وزارت نیرو برای برق رسانی و آب 
رسانی در طرح مسکن ملی با جانمایی ها صورت گرفته بید ۳0 هزار میلیارد تومان 
بودجه تخصیص یابد که این شدنی نیست. وی سپس با بیان  اینکه بالای بیست 

هزار مسکن مهر بلا تکلیف است، گفت: سال های گذشته زمین های خوب را به 
افراد واگذار کردیم  ولی ساخت وسازی انجام ندادند و به امید افزایش قیمت آن ها 
رها کردند؛ در کشور بانک ها باید برای ساخت مسکن ۳60 هزار میلیارد تومان باید 
تسهیلات ارائه دهند ولی این محقق نشده و فقط بانک  مسکن بیست هزار میلیارد 
تومان تسهیلات داده است با همین دلیل بانک هایی که تسهیلات ندادند را به 
قوه قضاییه معرفی کردیم. وی با تاکید بر اینکه باید شورای  عالی مسکن با حضور 
رئیس جمهور تشــکیل شود چون دستگاه های دیگر از وزارت راه برای ساخت 
سالی یک میلیون واحد مسکونی حرف شنوی ندارند، گفت: ساخت مسکن موتور 
محرک اقتصاد کشور است که حتی می تواند در زاد و ولد و اشتغال موثر باشد 
 اما علی رغم اهمیت موضوع افرادی حتی در داخل دولت به این موضوع اهمیتی
 نمی دهند. وی همچنین با اشاره به کم کاری بانک ها در تخصیص منابع برای 
مســکن گفت: بانک ها باید سالانه ۳60 هزار میلیارد تومان برای این موضوع 
تخصیص می داده اند که در این باره کوتاهی کرده اند و فقط بانک مسکن در این 
باره زیر 20 هزار میلیارد تومان تسهیلات داده در حالی که حدود 40 هزار میلیارد 
تومان از منابع طرح مسکن مهر به این بانک برگشته و جای دیگری هزینه شده 
است. وی از رسانه ها خواست تا اجرای طرح ملی مسکن را به عنوان مطالبه ای 
جدی از دولت پیگیری کنند تا همه دستگاه های پای کار بیایند زیرا اگر این رویه 
ادامه پیدا کنند جوانان بسیاری که کل سرمایه خود را برای این طرح اختصاص 
داده اند به زودی از دولت باز خواســت خواهند کرد.رضایی خاطر نشان کرد: در 
طرح ملی وزارت مسکن وشهرسازی معلوم نیست چه جایگاهی داردو کجای کار 
است و معلوم نیست مجری است یا سیاستگذار و نقش بخش خصوصی در این 
پروژه چیست در حالی که ماه ها است از عمر این طرح می گذرد.وی همچنین 
گفت: تقاضای ۵ میلیونی معوق باعث گرانی مسکن شده و به نحوی که اکنون 
مسکن برای اقشار متوسط به پایین قابل دسترس نیست و مسکنی که قرار بود 
با متری 4.۵ میلیون ســاخته شود اکنون ساخت ان با کمتر از متری ۸ میلیون 

امکان پذیر نیست.

اتاق بازرگانی تهران هشدار داد ؛ حذف یارانه آرد و نان آخرین تیر ترکش رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی:

بحران نان در کمین کشور؟ ساخت مسکن با کمتر از ۸ میلیون تومان ممکن نیست!

عضو هیات رئیسه مجلس گفت که باید حقوق سربازان مشمول 
قانــون اصلاح قانون بودجه ۱۴۰۱ کل کشــور و ترمیم حقوق 
کارکنان و بازنشستگان کشوری و لشکری شود و براساس آن 

حقوق سربازان افزایش پیدا کند.
محسن دهنوی در گفت وگو با ایسنا درباره اینکه آیا حقوق سربازان مشمول قانون 
اصلاح قانون بودجه 1401 کل کشــور و ترمیم حقوق کارکنان و بازنشستگان 
کشــوری و لشکری نیز می شود، گفت: با توجه به وجود اختلاف نظری در این 
موضوع، این موضوع را از طریق سازمان برنامه و بودجه پیگیری کردیم.وی با 
یادآوری اینکه با قانون مصوب مجلس پایه حقوق بســیاری از کارکنان دولت 
افزایش پیدا کرد، افزود: طبق قانون بودجه باید ســرباز حداقل 60 درصد حقوق 
یک پایور را دریافت کند؛ وقتی در اصلاح قانون بودجه، حقوق پایور اضافه شده 
به تبع آن دریافتی سربازان به میزان 60 درصد حقوق پایور نیز مشمول افزایش 
می شود.این نماینده مجلس ادامه داد: پاسخ سازمان برنامه و بودجه این است که 
باید بررســی کند آیا بار مالی این موضوع در این لایحه دیده شده بود یا نه؟ در 

همین راستا تذکری را در صحن مجلس مطرح کردم که در پاسخ آقای قالیباف 
به کمیسیون برنامه و بودجه ماموریت داد تا گزارشی تهیه و پیگیری کند.دهنوی 
در جمع بندی با بیان اینکه موضوع شمولیت این قانون به حقوق سربازان نیاز به 
تفسیر جدیدی ندارد، گفت: وقتی طبق قانون حقوق پایور افزایش پیدا می کند، باید 
60 درصد حقوق جدید پایور هم به سرباز داده شود پس به تفسیر جدیدی نیاز 
دارد که سازمان برنامه به دنبال تفسیر است.وی ادامه داد: مثلا اگر حقوق پایور 
20 درصد افزایش پیدا می کند باید 60 درصد این 20 درصد یعنی 12 درصد به 
حقوق سربازان اضافه شود؛ بر این اساس باید سربازان نیز مشمول قانون افزایش 
حقوق شوند. البته سازمان برنامه و بودجه نمی گوید این موضوع را قبول ندارد بلکه 
حرفش این است که آیا می تواند بار مالی آن را تامین کند یا خیر؛ به همین دلیل 
آقای قالیباف به کمیسیون برنامه برای تهیه گزارشی ماموریت داد. ما هم در حال 
تهیه نامه ای به رئیس جمهور هستیم. وی در پایان گفت: با بهتر شدن شرایط، خیلی 
از جوانان انگیزه رفتن به سربازی پیدا می کنند؛ برای مشمولان غایب هم باید 

فکری کرد که هماهنگی ستاد کل نیروهای مسلح انجام شود.

عضو کمیســیون اجتماعی مجلس گفت: اگر جلوگیری از رشد 
نقدینگی و کاهش تورم در بودجه سال آینده یک اصل تلقی نشود، 
ما هر چقدر هم به سقف پرداختی و امور معیشتی مردم کمک کنیم 

باز هم تورم آن را بی اثر خواهد کرد.
ولی اسماعیلی در گفت و گو با بازار، با اشاره به ملزومات بودجه سال 1402 و ادامه 
رویکرد اصلاح ساختار بودجه بیان کرد: به واقع مقداری از برنامه اصلاح ساختار 
بودجه، سال گذشته مد نظر مجلس قرار گرفت و مواردی مترقی در این بخش به 

تصویب مجلس رسید که ضرورت دارد دولت این موارد را اجرایی کند.
وی تاکید کرد: این اصلاحات در قالب اصلاح جداول، تملک دارایی ها، تعیین 
بودجه خاص برای استان ها جهت اشتغالزایی مدنظر قرار گیرد البته تخصیص این 

بودجه ها در کشور کم بود که باید این موضوع آسیب شناسی شود.
رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس ادامه داد: با این حال یکی از الزامات بودجه 
سال 1402 پرداختن به امور معیشتی مردم است؛ برفرض که ما آمدیم و حقوق ها 
را افزایش دادیم اما ما همان مقدار با افزایش تورم نقطه به نقطه مواجه می شویم.

این نماینده مجلس شــورای اسلامی تاکید کرد: اگر این روند و فرآیند در بودجه 
سالیانه همچنان ادامه پیدا کند، این بدین معناست که با وجود تورم، کارمندان و 
بازنشستگان هیچ افزایش حقوقی نداشته اند چراکه تورم هرگونه افزایش حقوق را 
بی اثر می کند.رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس بیان کرد: به واقع ما باید نقدینگی 
را کنترل کرده و رشد آن را کنترل کنیم. همچنین ما باید از خلق پول دست برداریم 
تا بتوانیم جلوی تورم را سد کنیم.وی بیان کرد: اگر اینگونه مسائل یعنی جلوگیری 
از رشد نقدینگی و کاهش تورم در بودجه سال آینده یک اصل تلقی نشود، ما هر 
 چقدر هم به سقف پرداختی و امور معیشتی مردم کمک کنیم باز هم تورم آن را 
بی اثر خواهد کرد.وی در بیان پیشنهادی گفت: ما می توانیم از سقف منابع جاری 
بودجه کم کرده و به جای آن به بودجه عمرانی و تملک دارایی بیافزاییم چراکه 
بودجه عمرانی صرف موضوعات عمرانی کشور شده و حتما پیرو آن رونق اشتغال 
خواهیم داشت. بنابراین تقویت بودجه عمرانی تاثیر کمتری در نقدینگی می گذارد و 
اشتغالزایی را هم رونق می دهد البته متاسفانه این بودجه اختصاص کمی در طول 

سال پیدا می کند که این سیاست باید کنار گذاشته شود.

عضو هیات رئیسه مجلس: ضو کمیسیون اجتماعی مجلس:

باید حقوق سربازان مشمول قانون افزایش حقوق ها شود تورم هرگونه افزایش حقوق را می بلعد

بیش از دو ماه از قطعی اینترنت در ایران می گذرد و آمارها نشان 
می دهد کسب وکارهای بســیاری در این مدت آسیب دیده اند. 
اگرچــه دولت وعده حمایت از آنهــا را داده بود اما نه تنها هیچ 
حمایتی از کســب وکارها نکرده که آنها را تهدید به جریمه و یا 

ضبط اموال و دارایی کرده است.
بر اساس مستندانی که به دست تجارت نیوز رسیده است سازمان تامین اجتماعی 
در نامه ای خطاب به کسب وکارها آنها را تهدید کرده در صورت تاخیر در پرداخت 
حق بیمه کارکنان، کارفرما مکلف است بخشی از دارایی خود را به عنوان بدهی 
به این سازمان پرداخت کند.نکته مهمی که در این مورد وجود دارد این است که 
سازمان تامین اجتماعی این حق را دارد که حساب کسب وکارها را مسدود کند و 

یا مطالبات خود را از دارایی آنها برداشت کند.
بخشنامه تامین اجتماعی چه می گوید؟

نکته مهم دیگر در این گزارش این است که این سازمان ضرب الاجل مشخصی 
برای پرداخت این بدهی مشخص کرده و نوشته: »همین که اجرائیه به بدهکار 
)کسب وکار( ابلاغ شد نامبرده مکلف است ظرف یک ماه بدهی خود را پرداخت 
نماید و یا ترتیبی برای پرداخت آن بدهد و یا مالی را معرفی کند که اســتیفای 

طلب از آن میسر باشد.« نکته دیگر این است که این اطلاعیه تهدید کرده که 
اگر کارفرما نتواند در مدت یک ماه بدهی خود به این سازمان را پرداخت کند »باید 
ظرف مدت مذکور صورت جامعی از دارایی خود را به مسئول اجرا تسلیم کند و 
به هر صورت مشمول مقررات قانون منع بازداشت اشخاص در قبال مقررات و 

الزامات مالی مصوب آبانماه 1۳۵2 خواهد بود.«
در ماده 1۳ هم تاکید شده که »اجرا می تواند پس از ابلاغ اجرائیه عندالاقتضای 
قبل از انقضای مهلت مقرر در ماده 12 از اموال بدهکار معادل مبلغ مورد اجرا به 

اضافه ۳0 درصد بازداشت نماید.«
تهدید سازمان تامین اجتماعی به ضبط اموال شرکت ها در حالی است که وزیر 
اقتصاد و دارایی پیش از این از بخشودگی مالیاتی و اعطای بسته های حمایتی 
به کسب وکارها خبر داده و گفته بود دولت زیان کسب وکارها از قطعی اینترنت 
را جبران می کند. اما حالا مشخص شده که نه تنها حمایتی در کار نیست بلکه 

کسب وکارها حتی برای تاخیر یک ماهه در واریز حق بیمه خود تهدید شده اند.
مطالبات تامین اجتماعی جزو دیون ممتازه است

در همین زمینه، حسن خوشپور، کارشناس ارشد سازمان برنامه و بودجه در پاسخ 
به این پرسش که آیا سازمان تامین اجتماعی می تواند به طور مستقیم حساب 
کارفرمایان را مســدود و بدهی خود را برداشت کند، به تجارت نیوز گفت: بله؛ 
مطالبات سازمان تامین اجتماعی جزو دیون ممتازه برای شرکت ها تلقی می شود 

و اگر بدهکار باشند، این سازمان می تواند بدهی خود را از حساب برداشت کند.
وی ادامه داد: بیمه حقوق و دستمزد یک بحث مجزایی است و بیمه پیمانکاری 
که باید توسط پیمانکار )شرکت های اینترنتی در قالب ماده ۳۷ قرار می گیرند( 
پرداخت شود، اگر تسویه نشود و حکم صادر شود، حساب بدهکار بسته می شود 
و سازمان می تواند از حساب برداشت کند. البته کارفرما و شرکت های اینترنتی 

می توانند به شــعبه خودشــان مراجعه کنند و بگویند به دلیل قطعی اینترنت 
نتوانسته اند درآمد کسب کنند و منابع مالی لازم را در اختیار ندارند.

ضرورت تعامل برای دوری از نارضایتی اجتماعی
خوشپور با تاکید بر اینکه کارفرمایان می توانند با سازمان تامین اجتماعی تعامل 
کنند و این کار امکانپذیر اســت، اضافه کرد: ولی اگر آنها در این تعامل نتوانند 
سازمان را قانع کنند، سازمان تامین اجتماعی این حق را دارد که مطالبات خود را 

برداشت کند. به نظر من اگر تعامل شکل بگیرد، به نتیجه می رسند.
چون اگر قرار باشد، یکدفعه چنین اقدامی صورت بگیرد، نارضایتی اجتماعی به 
دنبال دارد. در حقیقت، برای عمده شرکت های اینترنتی و شرکت های فعال در 

این حوزه این اتفاق رخ داده و سازمان نمی تواند حساب همه آنها را بلوکه کند.
بر اساس این گزارش، حالا سوالی که از دولت رئیسی مطرح می شود این است 
که چگونه مساله حمایت از کسب وکارها را مطرح کرده اما حتی حاضر نشده یک 

ماه پرداخت حق بیمه شرکت ها را به تاخیر بیندازد؟
فشار عجیب تامین اجتماعی به کسب وکارها در حالی است که هم هنوز موعد 
پرداخت مالیات نرسیده و هم هنوز ماجرای قطع اینترنت و زیان کسب وکارها و 

بازار وعده مسئولان داغ است.

داراییکسبوکارهاضبطمیشود!
تهدیدعجیبتامیناجتماعی

رئیس جمهور با اشاره به همدلی و نزدیکی دولت و مجلس، گفت: 
مشکلات کشور به دست دولتمردان و نمایندگان حل می شود، 
اعتبارات ممکن است کافی نباشد اما با تدبیر، عقلانیت، همگرایی 

و با تشخیص اولویت ها مسائل حتما قابل حل شدن است.
به گزارش ایسنا، حجت الاسلام والمسلمین سیدابراهیم رئیسی در حاشیه 
نشست مشترک روز یکشنبه دولت و مجلس در خصوص این جلسه، گفت: 
جلسه بسیار خوبی بود، به جهت اینکه هم نمایندگان و رئیس مجلس نکاتی 

را اشاره و دغدغه هایشان را بیان کردند و هم تعدادی از اعضای هیات دولت 
نکاتی را مطرح کردند.رئیس جمهور با یادآوری تعامل، همکاری و همگرایی 
بین مجلس و دولت، افزود: قوای مقننه و مجریه یک سرنوشت مشترکی دارند 
و نگاهشان به مردم هم مشترک است، مجلس قانون تصویب می کند و دولت 
هم باید آن را اجرا کند و بر اجرا هم نظارت می شود تا گره ها و مشکلات مردم 
حل شود.وی در ادامه اظهار کرد: تمام تلاش ما در مجلس و دولت باید این باشد 
که مشکلات و مسائل مردم را حل کنیم، اراده و توانایی هم برای انجام این کار 

داریم. ما معتقدیم مشکلات کشور به دست دولتمردان و نمایندگان حل می شود. 
البته برخی نگاهشان به آن سوی مرزها بود و معتقد بودند که مسائل را نمی توان 
حل کرد اما ما نگاه اصحاب »نمی شود«، »مگر می شود«، »نخواهد شد« و 
»بودجه نداریم« را نداریم، هرچند اعتبارات ممکن است کافی نباشد اما با تدبیر، 
عقلانیت، همگرایی و با تشخیص اولویت ها مسائل حتما قابل حل شدن است.

رئیسی همچنین تصریح کرد: کار با کمک مردم دنبال خواهد شد تا امید هر روز 
در میان مردم بیشتر شود.وی در پاسخ به پرسشی درباره زمان ارائه لوایح برنامه 

هفتم و بودجه سال 1402، گفت: با آقای قالیباف هماهنگ کردیم که لوایح 
برنامه هفتم و بودجه 1402 را به زودی در دولت نهایی و تقدیم مجلس کنیم.

رئیسجمهوردردیداردولتومجلس:

مجلسودولتسرنوشتمشترکیدارند


